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اجرای این طرح و پرداخت چنین 
رقمی کارشناسی شده و امکان پذیر 

بود. آیا شما نیز در این باره به 
رئیس جمهور مشورت دادید؟

حـــرف دکتـــر احمدی نـــژاد ایـــن بـــود که 
اگـــر همـــه مراحـــل هدفمنـــدی را اجـــرا 
کنیـــم بـــا توجه به شـــرایط و نـــرخ جدید 
ارز می توانیـــم به هـــر ایرانی تـــا مبلغ 250 
هـــزار تومـــان یارانـــه بدهیـــم کـــه مبنای 
محاســـبه آن هم روشن اســـت، اما تأکید 
من این اســـت که ضریب جینـــی ما پس 
از اجرای موفق فاز اول هدفمندی بســـیار 
بهبـــود پیدا کـــرد. کســـی هـــم نمی تواند 
ایـــن را کتمان کند. طبقات بســـیار پایین 
جامعه که بـــه نوعی زیر خـــط فقر مطلق 
بودند برای اولین بار منابعی را به دســـت 
آوردنـــد که از منابع بـــرآوردی برای عبور از 
فقـــر مطلق بیشـــتر بـــود. همان طـــور که 
می دانید درآمد یـــک دلار در روز برای یک 
نفر خط فقر مطلق محســـوب می شـــود. 
زمانی  کـــه ما هدفمنـــدی را اجـــرا کردیم 
قیمـــت هـــر دلار، هـــزار تومان بـــود که در 
ماه، 30 هـــزار تومـــان می شـــد. در حالی 
کـــه دولـــت در هـــر مـــاه، بـــالای 45 هزار 
تومـــان به هر نفـــر یارانه مـــی داد. نکته ای 
که وجـــود داشـــت این بـــود که مـــا از فاز 
اول هدفمنـــدی درس گرفتـــه بودیـــم که 
باید ســـه تراز اقتصادی، مالی و نقدینگی 
را مدیریت کنیم. وقتـــی هدفمندی اجرا 
می شـــود قاچاق به خارج از کشور از بین 
رفته یـــا کاهش می یابـــد، نیاز بـــه واردات 
فـــرآورده کم می شـــود و توزیـــع درآمد نیز 
بهبود پیـــدا می کنـــد. هیچ کـــدام از این 
منافـــع ریالـــی نمی شـــوند ولـــی منفعت 
اقتصادی شـــان محـــرز اســـت. ایـــن تراز 
مبتنی بر منفعـــت هزینه بـــوده و همواره 
در طول اجـــرای هدفمنـــدی مثبت بود. 
تـــراز بعدی، تراز مالی اســـت. یعنی منابع 
بالقـــوه ای که قابل ریالی شـــدن هســـتند 
به دســـت می آیند ایـــن تراز نیز همیشـــه 
مثبـــت بـــوده اســـت. مـــا فقـــط مقطعی 
در تـــراز نقدینگـــی مشـــکل داشـــتیم که 
هرچـــه جلوتـــر رفتیـــم کمتر شـــد. البته 
بحـــث تحریم هـــا روی تـــراز نقدینگی اثر 
منفـــی می گذاشـــت، چون برخـــی از این 
منابع دوباره به مشـــتریانی وصل می شد 

که بـــه نوعی درآمـــد ارزی داشـــتند. برای 
مثال توانیر بعـــد از اجـــرای هدفمندی از 
صادرات برق حـــدود دو میلیارد دلار منبع 
جدید به دســـت آورد. عده ای می گفتند: 
»صـــادرات برق جـــزء منابـــع هدفمندی 
محســـوب نمی شـــود.« اما در واقع توانیر 
از شرکت گاز و شـــرکت پالایش و پخش، 
ســـوخت می گرفت و آن را به یـــک انرژی 
دیگـــر، تبدیـــل می کـــرد. بعد ایـــن انرژی 
را صـــادر می کـــرد. پـــس از صـــادرات بـــه 
نـــرخ دلار از عراق یا کشـــور دیگـــر طلبکار 
می شد. حالا ســـؤال من این است زمانی 
که توانیر از شـــرکت ها سوخت می خرید 
و بـــرق به مردم داخل کشـــور می فروخت 
مـــا در حســـاب و کتاب هایمان ایـــن را به 
پـــای هزینه هـــای دولـــت می گذاشـــتیم، 
امـــا وقتی از شـــرکت ها ســـوخت گرفته و 
آن را بـــه نیـــروگاه می دهد و نیـــروگاه آن را 
به بـــرق تبدیل کـــرده و بعد بـــرق را صادر 
کرده اســـت، آیا توانیر نباید پول ســـوخت 
را پرداخـــت کند؟ ما مدعی پول ســـوخت 
بودیـــم. صـــادرات بـــرق رقمی حـــدود دو 
میلیارد دلار بود و ســـهم ســـوخت در یک 
محاســـبه سرانگشـــتی حداقل حدود 1.5 

میلیارد دلار می شـــد.
خب وقتـــی با آنها صحبـــت می کردیم که 
چرا این پـــول را نمی پردازنـــد، می گفتند: 
»مشـــتری های مـــا نمی توانند پـــول را به 
داخل کشـــور منتقل کننـــد.« ما فهمیده 
بودیـــم تهاترهایـــی هم شـــکل گرفته بود 
و توانیـــر به عنـــوان شـــرکت فروشـــنده 
حامل هـــای انـــرژی به جـــای اینکـــه پول 
محصولـــی را که خریده بـــود نقد پرداخت 
کند پـــول انـــرژی بـــا پیمانـــکاران را تهاتر 
می کـــرد کـــه محل ایـــراد بـــود. مـــا از این 
تجربـــه درس گرفته بودیم که باید جریان 
نقدینگـــی را مدیریت کنیم. ســـخن آقای 
احمدی نـــژاد در مـــورد افزایـــش یارانه ها 
دو جنبـــه داشـــت؛ یکـــی اینکـــه ایشـــان 
این گلایـــه را مطـــرح می کرد که اگـــر قرار 
اســـت فاز بعـــدی هدفمندی اجرا شـــود 
بایـــد حداقـــل فشـــار بـــه مـــردم بیاید و 
هـــر چقـــدر قیمت هـــا بالاتر مـــی رود باید 
منابـــع بیشـــتری را بـــه مـــردم اختصاص 
دهیم کـــه من نیز بـــا کلیت ایـــن نگرش 

موافـــق بودم.

نفر را حذف کند«. درباره این تقابل 
توضیح دهید؟

برداشـــت مـــن ایـــن اســـت کـــه گرایش 
شـــخصی آقـــای لاریجانـــی به این ســـمت 
بـــود کـــه دولت هیـــچ کـــس را بـــه اجبار 
از دریافـــت یارانـــه محـــروم نکنـــد. حتی 
خاطـــرم هســـت ایشـــان در ســـفری بـــه 
قم رفتـــه بودنـــد، وقتی از قم برگشـــتند 
چـــون طلبه هـــای غیـــر ایرانـــی )عمومـــاً 
افغانســـتانی( نیز در آنجا حضور داشـــتند 
به مـــن گفتنـــد: »مســـیری پیـــدا کنید تا 
مبلغی هـــم به این افـــراد تعلـــق بگیرد«. 
امـــا اساســـاً آنچـــه شـــما به عنـــوان اخبار 
در رســـانه ها می بینیـــد بـــا محاوره هـــای 
تصمیم گیری و کارشناســـی در جلســـات 

تفـــاوت زیـــادی دارد.
اما دربـــاره عوامل عـــدم اجرای فـــاز دوم 
هدفمنـــدی بایـــد بگویـــم کـــه دو عامـــل 
در  هدفمنـــدی  دوم  فـــاز  شـــد  ســـبب 
دســـت انداز بیفتد. اولیـــن عامل، اجرای 
موفـــق مرحلـــه اول هدفمنـــدی یارانه ها 
بود کـــه برخـــی جریان هـــای سیاســـی را 
نگـــران می کرد و بـــه تکاپـــو وادار می کرد.

مخالفان سرســـخت هدفمنـــدی مدعی 
بودنـــد: »اجـــرای هدفمنـــدی 70 تـــا 500 
درصـــد تـــورم به همـــراه خواهد داشـــت« 
در حالـــی کـــه نرخ تـــورم در ســـال اجرای 
هدفمندی از 12.4 درصد در ســـال 1389 
به 19.4 درصد در ســـال 1390 رسید. آماری 
کـــه بانک مرکـــزی منتشـــر کرده اســـت، 
نشـــان می دهد: »اقتصاد ایران در ســـال 
اجـــرای هدفمنـــدی رشـــد پنـــج درصدی 
داشـــته اســـت«. اجـــرای هدفمنـــدی در 
مرحلـــه اول این قدر موفـــق بود که حتی 
رســـانه های مخالـــف دولت به مـــن نامه 
نوشـــته و از شـــیوه اجـــرای هدفمنـــدی 
تمجید کردنـــد. خانـــم لاگارد مدیرعامل 
صندوق بین المللی پـــول که گردانندگان 
آن بـــه لحـــاظ مدیریتـــی بـــا جمهـــوری 
اســـلامی ایران موضع دارنـــد، وقتی بدنه 
کارشناســـی صنـــدوق اجـــرای هدفمندی 
را موفـــق ارزیابـــی کرد، رســـماً از موفقیت 
ایـــران به نیکی یـــاد کرد. اما عـــده ای این 
مســـائل را درک نکـــرده و اجـــازه ندادنـــد 
هدفمندی در مسیر خودش حرکت کند 
و ســـعی کردند با مصوبه و اصلاحیه مسیر 
آن را ســـد کرده و تمام مشـــکلات کشور را 
به هدفمندی وصل کنند. تحت شرایطی 

پرداخت کند.« در حالی که چنین چیزی 
اصـــلاً امکان پذیـــر نبود. خوشـــبختانه در 
همـــان مرحله موفـــق شـــدیم از کنار این 
مســـأله و اختلاف نظر عبور کنیم. لذا در 
قانـــون هدفمندی آمده اســـت: »به تمام 
خانوارهـــای متقاضی ایرانی متناســـب با 
قدرت درآمدشـــان یارانه تعلق می گیرد«. 
چون می دانســـتیم پرداخـــت یارانه فقط 
بـــه چهـــار دهـــک، امکان پذیر نیســـت. 
وقتـــی دولـــت یازدهـــم روی کار آمـــد در 
ابتـــدا بـــا تکرار ایـــن حرف هـــا مدعی بود 
کـــه در اجرای ایـــن طرح عدالـــت رعایت 
نمی شـــود. اصولاً دولت یازدهم در مرحله 
اجـــرای هدفمنـــدی، می بایســـت  دوم 
کاســـتی ها و ضعف ها را برطـــرف می کرد، 
و گرنـــه آغـــاز اجـــرای هدفمنـــدی پس از 
ســـالیان زیـــادی تأخیـــر در دولـــت دهم 
شـــکل گرفته بود. برای مثـــال یکی از این 
کاســـتی ها، سیستم شناســـایی بود. الان 
بیـــش از 3 ســـال از شـــکل گیری دولـــت 
یازدهـــم می گذرد، چه اتفاق برجســـته ای 
برای سیستم شناســـایی افتاده است؟ آیا 
همچنان پرداخت یارانه ها در چهارچوب 
کلی دولت قبل صـــورت نمی گیرد؟ دولت 
یازدهم در ابتدا مدعی بـــود: »می تواند 10 
میلیـــون نفـــر را از دریافـــت یارانه حذف 
کند، ولی ناگهـــان دیدیم ایـــن آمار به دو 
درصد آن رقـــم یعنی 200 هـــزار نفر تقلیل 
یافت.« حتی اگر امـــروز در دولت یازدهم 
تکاپویی برای کاهـــش تعداد یارانه بگیران 
وجود دارد، این مســـأله ناشـــی از مطالعه 
مجلس اســـت. اگر این اتفاق یعنی تأخیر 
در حذف دهکـــی یارانه ها، در دولت قبل 
رخ مـــی داد از آنجـــا که ادویه سیاســـی آن 
خیلـــی تند بود حتمـــاً باید چنـــد وزیر در 
قِبَل آن اســـتیضاح می شـــدند. البته باید 
بگویـــم آن زمـــان نیـــز در مجلـــس تعداد 
طرفـــداران ایـــن تز کـــه نباید کســـی را به 
اجبـــار از دریافـــت یارانـــه حـــذف کنیم، 

بود. زیاد 
 

همان روزها، محمدرضا فرزین  	
در گفت وگویی مدعی می شود: 

»دولت قرار است 10 میلیون نفر را 
از دریافت یارانه نقدی حذف کند«. 

علی لاریجانی چند روز بعد از این 
حرف، در مجلس می گوید: »دولت 

نمی تواند و حق ندارد 10 میلیون 

ســـازمان هدفمنـــدی بـــود، مطالعـــات 
فراوانـــی در این زمینه صـــورت گرفت. آن 
زمـــان برآوردها ایـــن بود که بـــا اطلاعاتی 
کـــه وجـــود دارد می توانیـــم حداکثر روی 
پنـــج درصـــد جمعیـــت کشـــور متمرکـــز 
شـــویم. البتـــه برنامه هـــای مـــا از جنس 
برنامه هایـــی که الان مطرح اســـت نبود، 
بلکـــه مـــا به دنبـــال تکمیـــل پایگاه هـــای 
اطلاعات اقتصادی بودیـــم و حذف اغنیا 
از فهرســـت یارانه بگیـــران را بـــه کیفیت 
سیســـتم شناســـایی موکول کرده بودیم.

اما آقای فرزین در گفت وگویی  	
می گویند ما برای حذف چند میلیون 

نفر برنامه داشتیم.
ما برای شناســـایی، هم برنامه و هم اقدام 
عملی داشتیم. یعنی کارها در حال انجام 
شـــدن بـــود و خیلی هـــم با دقـــت انجام 
می شـــد. دو گروه از کشـــورها در سیستم 
یـــک  هســـتند.  قـــوی  شناسایی شـــان 
گروه، کشـــورهایی با تجربه کمونیســـتی 
هســـتند کـــه در برهـــه ای از زمـــان همـــه 
کارهـــا با دولت بوده اســـت، لـــذا صاحب 
پایگاه های اطلاعاتی مناســـبی هســـتند. 
گروه دیگر، کشـــورهای پیشـــرفته صنعتی 
هســـتند که پایگاه هـــای اطلاعاتـــی ثبتی 
آنها خیلی قوی اســـت. ما به دنبال تقویت 
تولید و تلفیق اطلاعاتمـــان بودیم. البته 
تغییر دولـــت به این کار لطمـــه زیادی زد. 
متأســـفانه در کشـــور ما دو نـــگاه افراطی 
وجـــود دارد. یـــک نـــگاه این اســـت که به 
ظـــن خودمـــان بگوییـــم چنـــد میلیـــون 
نفـــر را می شناســـیم و می توانیم آنهـــا را از 
دریافت یارانه حذف کنیـــم. نگاه افراطی 
دیگـــر این اســـت کـــه می گوید: اگر شـــما 
جمـــع آوری  خصـــوص  در  می خواهیـــد 
اطلاعات اقتصادی کار کنیـــد این ورود به 

حریـــم خصوصی افراد اســـت.

به نظرتان چرا دولت یازدهم تا  	
به امروز نتوانسته دهکی را از گرفتن 
یارانه نقدی حذف کند. روحانی قبل 
از پیروزی در انتخابات گفته بود من 

روش دولت دهم در موضوع یارانه ها 
را قبول ندارم.

اگرچه حذف تعداد زیادی از یارانه بگیران 
می توانـــد تبعات سیاســـی زیادی داشـــته 
باشـــد اما من فکـــر می کنم عـــدم انجام 
ایـــن کار بیشـــتر از اینکـــه بـــه نگرانـــی از 
تبعات سیاســـی مرتبط باشـــد به افزایش 
اطلاعـــات و دقـــت تصمیم گیـــران دولت 
یازدهم مربوط اســـت. اصولاً کســـانی که 
بیـــرون گـــود می نشـــینند خیلـــی خوب 
»لنگ کـــن« را فریاد می کننـــد. از آنجا که 
من خودم کشـــتی می گرفتم خـــوب این 
مســـأله را درک می کنـــم. »کشـــتی گیری 
بـــه زحمت دســـتش به یک خـــم حریف 
رســـیده اســـت امـــا دیگـــران از بیـــرون 
او را بـــه دو خـــم کـــردن حریـــف تشـــویق 
می کننـــد، در حالـــی کـــه حریـــف خیمه 
خیلی ســـنگینی روی او زده است.« دولت 
در حال حاضر، ســـنگینی خیمه مدیریت 
اقتصادی را لمس می کند. اعضای دولت 
یازدهـــم قبلاً بیـــرون گود بودنـــد و فریاد 
می زدند، امـــا حالا خودشـــان داخل گود 
هستند و نمی توانند ســـر خودشان فریاد 
بزنند. شـــما اگـــر در حوزه هـــای مختلف 
نـــگاه کنیـــد می بینیـــد کـــه الان دولـــت 
یازدهـــم حتی به دنبال اســـتفاده از منابع 
تســـعیر ارز اســـت. البتـــه صراحتـــاً از نام 
تســـعیر اســـتفاده نمی کنند. در خصوص 
نقدینگی نیـــز ادعا این بـــود که نقدینگی 
کنترل خواهد شـــد. عـــدد نقدینگی 460 
هزار میلیـــارد تومانی ســـال 1391 به بالای 
یک میلیون میلیاردتومان در ســـال 1394 
رســـیده اســـت، یعنی در عرض ســـه سال 

بیش از دوبرابر شـــده اســـت.
آقایان مدعی هســـتند سیاســـت پولی ما 
این بوده اســـت که به جـــای اینکه برویم 
ســـرمایه گذاری کنیم ســـرمایه در گردش 
را تأمیـــن کرده ایـــم. پـــس بر اســـاس این 
گفته، می شـــود ایـــن انتظار را داشـــت که 
در آینـــده ظرفیـــت چندانـــی برای رشـــد 
ایجاد نخواهد شـــد چون ســـرمایه گذاری 

و ســـرمایه در ثبات ایجاد نشـــده اســـت.

قرار بود آقای احمدی نژاد یارانه  	
نقدی را پنج برابر کند. او در یک 

سخنرانی اعلام کرد: »قرار است به 
هر نفر 250 هزار تومان پرداخت شود 

اما عده ای نمی گذارند« به نظرتان 

کـــه اگر هدفمندی اجرا نمی شـــد ما حتی 
بـــرای تأمیـــن بنزیـــن کشـــور با مشـــکل 
ایـــن مخالفت هـــا  مواجـــه می شـــدیم. 
و  اصـــل هدفمنـــدی  بـــا  و لجاجت هـــا 
اجـــرای موفقیت آمیز هدفمندی توســـط 
دولت دهم بـــه عامل دوم یعنی شـــرایط 
اقتصادی پس از تحریم هـــا پیوند خورد و 
با نزدیکی به انتخابات ریاســـت جمهوری، 
ماحصلـــش این شـــد کـــه چهارچوبی به 
دولـــت دهم تحمیل شـــود کـــه دولت آن 
را نشدنی و نامناســـب تشخیص داد. کما 
اینکه، آنچـــه دولت یازدهـــم به عنوان فاز 
دوم هدفمنـــدی اجـــرا می کنـــد بـــا آنچه 
مجلس در ســـال 92 یا حتـــی 93 تصویب 
کـــرده بود، متفاوت اســـت. مـــن اخباری 
دارم کـــه تا بـــه امـــروز ریالی بـــرای تولید 
پرداخـــت نشـــده و حتـــی بـــرای عملیات 
خـــود انصرافـــی، شناســـایی و نظایـــر آن 
هم کاری نشده اســـت. )در بودجه 1395 
مجلس تصویـــب کرده کـــه گروه هایی در 
حد ســـه دهک حذف شـــوند که دولت با 

آن مخالف اســـت!(
 

دولت دهم و شخص جنابعالی  	
برنامه ای برای حذف برخی دهک ها 

از دریافت یارانه نقدی نداشتید؟ 
سوألم را این طور بپرسم. اگر دولت 

محمود احمدی نژاد ادامه پیدا 
می کرد، آیا ثروتمندان از دریافت 

یارانه نقدی محروم می شدند؟
برای شناســـایی اغنیـــا برنامه داشـــتیم. 
حیـــن  هدفمنـــدی،  اجـــرای  از  قبـــل 
اجـــرای هدفمنـــدی و حتـــی تـــا روز آخر 
مســـئولیت مان دنبال این مسأله بودیم. 
مـــن قبـــلاً هم بـــه شـــما گفتـــه ام مـــا در 
فـــاز اول متوجـــه شـــدیم نمی توانیـــم به 
اتکای این نظـــام اطلاعات و شناســـایی، 
برخـــی از دهک هـــا را حذف کنیـــم. این 
مســـأله بخصـــوص بعـــد از اجـــرای طرح 
جمع آوری بر همه ثابت شـــد. ما بیشـــتر 
به دنبـــال خوداظهاری و خـــود انصرافی و 
شناســـایی اغنیا بودیـــم. البته بـــه نظرم 
جابه جایی ها در مســـئولیت ها در وزارت 
رفـــاه و تأمیـــن اجتماعـــی، مرکـــز آمـــار و 
تغییرات نحوه اطلاع رســـانی ســـبب شد 
تـــا فـــاز جدیـــدی در ثبت نام هـــا شـــکل 
بگیـــرد. در خصوص شناســـایی ها، زمانی 
کـــه آقـــای دکتـــر بهـــروز مـــرادی رئیـــس 

دولت یازدهم اشکالات هدفمندی را برطرف نکرد
دولت یازدهم در مرحله دوم اجرای هدفمندی، می بایســـت کاستی ها و 

ضعف ها را برطرف می کرد، وگرنه آغاز اجرای هدفمندی پس از ســـالیان 
زیـــادی تأخیر در دولت دهم شـــکل گرفته بود. برای مثال یکی از این 

کاســـتی ها، سیستم شناســـایی بود. الان بیش از 3 سال از شکل گیری 
دولت یازدهم می گذرد، چه اتفاق برجســـته ای برای سیستم شناسایی 

افتاده اســـت؟ آیا همچنان پرداخت یارانه ها در چهارچوب کلی دولت 
 10 قبل صورت نمی گیرد؟ دولت یازدهـــم در ابتدا مدعی بود: »می تواند 

میلیـــون نفر را از دریافت یارانه حذف کنـــد، ولی ناگهان دیدیم این آمار 
بـــه دو درصد آن رقم یعنی 200 هزار نفـــر تقلیل یافت.« حتی اگر امروز 

در دولت یازدهم تکاپویی برای کاهـــش تعداد یارانه بگیران وجود دارد، 
این مســـأله ناشی از مطالعه مجلس اســـت. اگر این اتفاق یعنی تأخیر در 

خ می داد از آنجا که ادویه سیاســـی  حذف دهکی یارانه ها، در دولت قبل ر
آن خیلی تند بود حتماً باید چند وزیر در قِبَل آن اســـتیضاح می شـــدند. 

البتـــه باید بگویم آن زمان نیز در مجلس تعـــداد طرفداران این تز که نباید 
کســـی را به اجبار از دریافت یارانه حذف کنیم، زیاد بود.

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

دولت یازدهم سال 92، 
قیمت انرژی را اصلاح 

نکرد و گفت که کسری 
نداشته است. اما سال 

93 که قیمت حامل های 
انرژی را گران کرد، 

به مردم هم که پول 
بیشتری نداد، چرا به 
تولید پرداخت نقدی 

نکرد؟ توجه شود که اگر 
ما قیمت بنزین را از 

100 تومان به 400 تومان 
افزایش دادیم یا قیمت 

آزاد را از 400 تومان به 700 
تومان؛ در سال 93 نیز 

قیمت های یادشده 300 
تومان بالاتر رفت. افزایش 
درآمد حاصله مشابه قبل 

است، پس چرا رقمی به 
تولید داده نشد! البته 

دلایلی دارد. اگر بنده 
به عنوان سیاستگذار و 
مسئول به نام حمایت 

از تولید به کارخانه ای 
پول بدهم، آیا می توانم 

بعدها از خودم دفاع 
کنم و به رانت و... متهم 

نشوم. زمانی که چهارهزار 
میلیارد تومان به عنوان 

پرداخت نقدی به حمایت 
از تولید اختصاص یافت، 

شما در عمل این مبلغ 
را به بنگاه اقتصادی، 

صریح تر بگویم به مالک 
بنگاه پرداخت می کنید. 

حال پرسش این است که 
این مبلغ با چه معیاری 

توزیع می شود، چه کسی 
باید پاسخگو باشد؟
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